研究报告

# 单核苷酸多态性检测方法的研究进展

汪维鹏1, 2, 倪坤仪2, 周国华1, 2

(1. 华东医学生物技术研究所,南京 210002; 2. 中国药科大学分析化学教研室,南京 210038)

收稿日期 2004-12-9 修回日期 2005-2-24 网络版发布日期 接受日期

摘要 单核苷酸多态性(single nucleotide polymorphism, SNP)的研究已成为人类后基因组时代的主要内容之一。因此建立高度自动化和高通量的SNP检测分析技术十分重要。文章系统地介绍了最新发展的几种SNP检测技术的原理和检测平台,详细阐述了等位基因特异性杂交、内切酶酶切技术、引物延伸法、寡核苷酸连接反应等SNP检测原理,以及平板读数仪、基因芯片、微球阵列技术和质谱仪等检测平台,并对SNP高通量检测技术的发展进行了展望。

关键词 单核苷酸多态性;检测技术;检测平台

分类号 0524十.3

# **Approaches for SNP Genotyping**

WANG Wei-Peng1,2, NI Kun-Yi 2,ZHOU Guo-Hua1,2

(1.Huadong Research Institute for Medicine and Biotechnics, Nanjing 210002, China; 2.Department of Analytical Chemistry, China Pharmaceutical University, Nanjing 210038, China)

#### Abstract

With the completion of the Human Genome Project (HGP), typing single nucleotide polymorphisms (SNP) has become one of the main tasks in the post-genome era. Consequently, a robust, flexible and cost-effective technique for SNP typing is essential to analyze a large number of SNPs. The latest genotyping technologies and the relative detection platforms were introduced systematically. The principle of SNP typing was described in detail in respect of allele-specific hybridization, restriction enzyme digestion, primer extension and oligonucleotide ligation assay, as well as the genotyping platforms of plate readers, genechips, bead array and mass spectrometry. Moreover, the way to the high-throughput genotyping in the future was briefly discussed.

**Key words** SNP genotyping technologies genotyping platforms

DOI:

## 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(0KB)
- ▶ [HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

### 服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ▶ Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

## 相关信息

- ▶ 本刊中 包含
- "<u>单核苷酸多态性</u>; 检测技术; 检测平台" 的 相关文章
- ▶本文作者相关文章
- · 汪维鹏
- •
- · <u>倪坤仪</u>
- ・ 周国华

通讯作者 汪维鹏 wpwang@126.com